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šMjenje 
Sami lahko poskrbimo 

za svojo prihodnost 
Kar hitro je minilo še 

eno poslovno leto. Letos 
se tako v Sloveniji, kakor 
tudi v Alpini ni dogajalo 
nič revolucionarnega, če
prav se naša družba zelo 
hitro spreminja. 

Odločili smo se, da za
menjamo socializem s trž
nim gospodarstvom, torej 
čisto tržno gospodarstvo, 
ki nas sili, da smo vedno 
konkurenčni, če ne, smo v 
nevarnosti, da propade
mo. Ta položaj ni enosta
vna stvar, saj je treba de
lati veliko kvalitetnejše, 
kot smo bili vajeni, in se 
popolnoma podrediti trž
nim zahtevam. 

Za to pot smo se še pra
vočasno odločili tudi v 
Alpini. Ob velikih izgu
bah trgov, nismo niti za 
hip pomislili o ukinjanju 
dli zmanjševanju proiz
vodnje. Poiskati je bilo 
treba nove trge in nove 
proizvode. Nujno je bilo 
potrebno znižati stroške 
na enoto proizvoda, kar 
je bilo možno le z ogrom
no racionalizacijo poslov
nega procesa. Tudi v letih, ko smo bili 
težak boj za preživetje, 
n^mo pozabili razmišlja
ti o dolgoročni perspekti-

še povečali smo vlaga
nja v razvoj in trženje ter 
dajali vedno prednost 
letnim proizvodom, ki 
jih tržimo pod lastnimi 
l>lagoxmimi znamkami. 

Ko tržiš z lastno blagovno 
znamko, so naloge Alpi-
ninih delavcev jasne in 
nujne: doseči je treba 
kvaliteto, od razvoja do 
končnega izdelka. Dolgo
ročno perspektivo si bo
mo zagotovili le, če bodo 
zadovoljni kupci naših iz
delkov vedno znova iskali 
naše blagovne znamke. 

Leto 1993 je prvo leto, 
ko se je bolj izrazito po
kazala pravilnost take 
politike Alpine. S kvali
tetnim delom pri razvoju^ 
trženju in proizvodnji 
lastnih izdelkov je možno 
iztržiti mnogo več, kot pa 
pri drugih vrstah proiz
vodnje (Ion posli). I^akti-
čno smo uspeli pripraviti 
osnoxma izhodišča za na
slednje leto. 

Opozoriti moram pred
vsem na še vedno veliko 
preslabo produktivnost, 
neracionalnost in prepo
gosto nepripravljenost za 

SREČNO V LETU 1994 
Veliko lepega v letu, ki prihaja: uspehov 

delu, zdravja, osebne sreče v družini, vam 
^^limo. 

Imejte se lepo tudi med božičnimi in 
^^voletnimi prazniki, zabave ali pa miru, 
kar H ielite. Uredništvo 

spreminjanje kvalitet oz. 
vrednot. 

V letošnjem letu se je 
sicer povprečno pokritje 
na enoto proizvoda precej 
izboljšalo in le na ta na
čin smo lahko izplačevali 
precej višje plače kot leto 
poprej ali pa kot jih iz
plačujejo podjetja v naši 
panogi. 

Tudi vnaprej si zasta
vljamo nalogo, da bi ime
li solidne plače in bi si ob 
tem ustvarili tudi potreb
na sredstva za nadaljnji 
razvoj Alpine. 

Le z dobrim delom, do
brim medsebojnim sode
lovanjem in ustvarjalni
mi odnosi bo to možno 
doseči. 

Poslovna orientacija, ki 
jo vodimo, je praktično 
edina možnost za perspe-
ktivni razvoj podjetja. 

Veliko podjetij v Slove
niji je delalo drugače in 
niso sprejela izzivov pra
vega trga. Posledice takih 
poslovnih odločitev so 
več kot očitna: vsa taka 
podjetja so že propadla 
ali pa životarijo brez per
spektive. 

Če bomo v Alpini še na
prej vsi vlekli voz v isto 
smer, se nam bodočnosti 
ni treba več bati. Sami 
bomo poskrbeli za svojo 
osebno socialno varnost, 
kakor tudi za zaposlitev 
naših otrok. 

Z željo po dobrem in 
konstruktivnem sodelo
vanju tudi v letu 1994 že
lim vsem delavcem Alpi
ne in njihovim svojcem 
veliko osebne sreče in za
dovoljstva ter da bi še na
prej radi delali v Alpini, 
se v njej dobro počutili in 
bili ponosni, da delajo v 
dobri tovarni. Vse najlep
še želim tudi našim upo
kojencem^ rojakom, po
slovnim in drugim part
nerjem. 

Bojan Starman 

DECEMBER 1993 

Vse leto s m o  v tej  ru
briki več ali m a n j  kri
tično obravnavali razli
čne teme. T u  i n  tam mor
d a  nekoliko n a  hitro i n  
n a  okroglo, m a n j  stroko
v n o  i n  m o ^ a  z nekoliko 
m a n j  informacijami. 

Pred nov im letom s e m  
se nameni l  komentirati 
zaključek koledarskega 
leta i n  prehod v novo po
slovno leto — drugače. 

Res bomo delo prekini
li za  kak  teden, potem bo
m o  nadaljevali;  s a j  se v 
poslu pravzaprav zaradi 
tega n e  b o  zgodilo nič  
prelomnega. 

Je p a  vendarle novole
tni  premislek lahko kori
sten, če ž e  n e  za  drugo, d a  
»zajamemo sapo« i n  v mi
r u  domisl imo marsikate
ro idejo, k i  j e  v ognju  vsa
kdanjosti  šla m i m o  nas. 

Ker p a  prazniki  niso za 
to, d a  se obremenjuje jo  z 
miselnimi  projekti, tem
več b o l j  za  sprostitev i n  
izmenjavo dobrih želja, j e  
morda dovol j  ž e  to, če bo
m o  v mis l ih  sklenili  i n  za
želeli v s e m  sodelavcem 
več  srečnih zvezd, sonč
n i h  d n i  i n  m a n j  luninih  
s e n c . . .  

Veste, prepričan sem, 
d a  bomo kos vsaki še ta
k o  vel iki  nalogi, če bomo 
tudi  sodelavcem želeli 
v se  lepo. Z dobrimi želja
m i  i n  optimizmom bodo 
tudi  naša skupna dela 
boljša. 

Tudi  uredništvo se pri
družuje  tem željam. 

Nejko PODOBNIK 
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Zastaviti si moramo 
skupne cilje 

Ugotavl jam, d a  s m o  v z a k l j u č k u  o b d o b j a  v i soke  in f lac i je  
i n  d a  s e  počasi  u m i r j a  e k o n o m s k o  o k o l j e  (doma). V e k o n o m 
s k i h  pogoj ih,  v kater ih  p o s l u j e m o  sedaj,  dob iva jo  količinski,  
p r e d v s e m  p a  vrednostni  kazalc i  v e d n o  v e č j o  uporabnost.  

S t e m  p a  ana l i z i ran je  preteklega o b d o b j a  postaja  v e d n o  
bo l j ša  osnova  z a  načrtovanje  prihodnosti.  

T o  v e l j a  tud i  z a  A lp ino;  tako s m o  s e d a j  n e k j e  n a  k o n c u  
o b d o b j a  o k r e v a n j a  p o  ze len ih  z imah,  i zgub i  p r e m o ž e n j a  v 
n e k d a n j i  Jugoslavi j i ,  i zgub i  trgov v Srbiji, Bosni  i n  Hercego
vini,  Sovjetski  zvez i  itd. 

V s e  kaže,  d a  b o m o  v u g o d n i h  v r e m e n s k i h  r a z m e r a h  v 
o b d o b j u  d o  konca  leta dosegl i  neko l iko  b o l j š e  rezultate kot  
s m o  načrtovali.  

č e  govorimo na eni strani o 
zaključni fazi določenega obdob
ja, j e  istočasno še bolj pomemb
no, da v začetku novega obdobja 
sprejemamo take odločitve, ki 
nam bodo (ob prizadevanju 
vseh) prinesle napredek. »Po ju
tru se dan pozna«, pravimo. 

Vsem vam j e  znano, da je  za 
obstoj v svetovni areni, to j e  na 
konkurenčnem trgu — en sam 
boj za prevlado in uspeh. 

V takih pogojih je  zelo po
membno, da si kot podjetje za
stavimo skupne cilje poslovanja. 
Tako s stališča financ kot s sta
lišča celotne Alpine je  treba do
seči tako finančno razmerje v 
stroških kapitala, ki bo za Alpi
no najugodnejše. V preteklosti, 
v pogojih visoke inflacije in do 
neke mere čudnem ekonom
skem sistemu družbeni kapital 
ni imel svoje prave cene. Rezul
tat poslovanja z izposojenim ka
pitalom je  bil, da j e  premoženje 
odtekalo k lastniku denarja. To 
pa so bile predvsem banke ali 
redka dobro likvidna podjetja. 

Podjetja so sicer ugotavljala 
pozitivne poslovne rezultate (če 
gledamo bilanco uspeha), so 
kljub temu zniževala svoje pre
moženje (zajedale so se v svojo 
substanco). Žal to do neke mere 
velja tudi za Alpino. 

Že v letu 1994 bo družbeni ka
pital dobil lastnika; to j e  — po
stali bomo lastniki-delničarji. 
Ob pogojih še naprej visokih 
obrestnih mer in relativno viso
ke izposoje kapitala, bo to pov
zročilo znižanje našega premo
ženja, ne samo Alpine, temveč 
tudi nas samih. 

Zakaj razmišljam o vsem 
tem? 

Zato, da bi bilo prav opredelje
vanje osnovnih ciljev vseh nas 
bolj pozorni. To pomeni, da mo
ramo ob pogojih denarne politi
ke (ki vladajo) in cene denarja 
težiti za čim večje možno zniže
vanje kreditov. 

To pa bi lahko dosegli: 
— z znižanjem stroškov na 

vseh področjih 
— z izboljšanjem obračanja 

zalog 
— na trgu izborili čim ugod

nejše cene, tako na prodajnem 
kot na nabavnem trgu 

— delovni čas uporabiti čim 
bolj efektivno 

— investirati le v nujne zade
ve in v ključne dejavnosti (raz
voj, kadrovski potenciali itd.) 

Iz vsega tega vidimo, da lahko 
praktično vsi prispevamo k ome
njenim skupnim ciljem. To pa v 
prvem koraku pomeni, da si vsi 
vgradimo ta cilj v naše plane (di
rektno ali posredno) že za pri
hodnje leto in hkrati usmerjamo 
v daljše obdobje. Seveda mora
mo to med letom tudi spremlja
ti, kontrolirati, se prilagajati..., 
da bi načrtovano tudi uresničili. 

Morda se čudno sliši, da po
stavljamo skupne finančne cilje 
tudi (npr.) na področju komer
ciale, proizvodnje (itd.), vendar 
bo ravno uresničevanje le-tega 
vzpostavilo normalne pogoje in 
postavitev novih ciljev obdobja, 
ki prihaja. 

S tem pa bo finančna politika 
postala vzvod za dosego drugih, 
pravih podjetniških ciljev. 

Franci MLINAR 

Direktor j e  pozdravi l  n a š e  partner je  i n  j i m  predstavi l  naše  
nače lne  usmer i tve  

Delavski svet je  sklenil 
spremeniti program 

lastninskega 
preoblikovanja podjetja 

Sprememba s e  nanaša  na 
prvotno predvideno dokapi-
talizacijo, ki  j o  po novem kot  
način lastninskega preobli
kovan ja  ne  bomo izvedli. Ta
k o  bomo v začetku lastnin
s k o  preobrazbo izvedli le z 
interno razdelitvijo (20 %) in 

notranj im odkupom (40%). 
To n a j  bi (kot veste) pokrili s 
certifikati  zaposlenih, upo
kojencev in nekdanj ih  zapo
slenih. V e  p a  s e  tudi, d a  mo
ramo n a j p r e j  40 % premože
n j a  prepustiti državi  (skladu 
z a  razvoj). 

NorveSki pod je tn ik  Jakob  H a u g e n  s s v o j i m i  sodelavci  

n a m  
Organizacija 

Organizacija ni nič drugega kot »vožnja po začrta
ni poti.« Pomembno je, da se pred vožnjo seznanimo z 
razmerami na cesti in da se hitro prilagajamo pogo
jem, ki se pokažejo sproti. 
Organizacija 

Z organizacijo razčlenjujemo dejavnosti na dolo
čene operacije in postavljamo logično zaporedje izva
janja. 
Kadri 

Kdor misli, da je delo vse, odnosi pa nič; pozablja, 
da so žganci brez zabele pravzaprav neokusni. 
Kadri 

Ko nekdo misli: zdaj sem pa na konju, bi bilo bo
lje, da bi razsedlal in se prijel za rep, drugače ne bo do
hajal ... 
Denar 

_ Vsak od nas bi moral vedeti, koliko v resnici za
služi, da bi naredil toliko kot od njega podjetje priča
kuje. Ob tem niti ni toliko važno koliko kdo dobi. 
Denar 

Toliko varčujemo na eni strani in toliko zaprav
ljamo na drugi strani, da bi bilo že smešno, če ne bi bi
lo žalostno. 

Uredništvo 



DOGOynRjnmO M -
DOCOYORIll smo St IHi 

Naši partnerji z vsega sveta so pozorno prisluhnili predsta
vitvam naših kolekcij 

Poletna šola ekonomije 
v Bratislavi 

Septembra je v Bratislavi prvič potekala poletna šola 
ekonomije pod uradnim nazivom FIRST SLOVAK SUM
MER SCHOOL OF ECONOMICS. Glavni pobudnik je bil 
Pfof. dr. Mikulas Luptacik, ki je po rodu Slovak, drugače pa 
deluje na inštitutu za ekonomijo Tehnične univerze na Du-
'>aju. Pri izvedbi poletne šole sta tako sodelovali Tehnična 
Univerza z Dunaja in Akademija znanosti Bratislava; za fi
nančno plat pa je poskrbelo avstrijsko ministrstvo za zna-
''ost in raziskave. 

Imela sem to srečo, da sem se 
^hko te poletne šole udeležila. 
^anjo sem izvedela slučajno na 
fakulteti; žal j e  pri nas značilno, 

se ponavadi taki razpisi, ki 
Pridejo iz različnih univerz na 
oaše fakultete (pa tudi na mini
strstvo za znanost), kar porazgu-
° ' jo  oz. založijo na mizah posa-
"^eznih profesorjev. 

Iz Slovenije smo bili tri je ude-
Jpženci, skupaj  pa nas j e  bilo 
Ovaintrideset. Tu s e  j e  zbrala pi-
®&na druščina iz večine vzhod-
jjoevropskih držav: Poljske, 
padžarske, Bolgarije, Romuni-
1®' Češke, Slovaške, Ukrajine, 
hrvaške in Slovenije. Predavanj 

j e  udeleževalo tudi precej Slo-
^akov, ki so bili le gostje poletne 

kar pomeni, da so lahko 
predavanja brezplačno posluša-
'• niso pa  dobili štipendije av-
^cijskega ministrstva za zna-

in raziskave, ki j e  krila 
""oške nastanitve in prehrane, 
%rature in predavanj; to smo 
amreč dobili le udeleženci po-

'Gtne šole. 
, Namen poletne šole j e  bil pri-

azati na povezave med posa-
eznimi področji v ekonomski 

fin oi\ \7 fA/lniVi 4i (in praksi). V treh tednih 
predelali skoraj  toliko snovi 

g ^̂a Ekonomski fakulteti v 
semestru. Predavanja 

' ^ e l i  vsak  dan (tudi ob so-
ir«ov . Sest ur, vmes pa smo 
Vsa kratek odmor za kosilo, 
anoi ^^'^avanja so potekala v 
nriii® . predavatelji pa so 

bila dinamična teorija rasti in 
ciklov, medtem ko sem npr. mo
netarno makroekonomiko poslu
šala že pri dr. Ribnikarju. Hkra
ti sem lahko spoznala tudi način 
življenja in mišljenja vzhodnih 
Evropejcev. Tu na j  omenim, da 
so iz celotne skupine po obnaša
nju  izstopali le Romuni. Da na 
nekatere stvari gledajo precej 
drugače kot mi, s e  j e  pokazalo 
nek večer, ko sva se s kolegico, 
ki j e  imela za sostanovalki dve 
Romunki, precej dolgo zadržali 
v mestu. Ob vrnitvi j e  moja kole
gica »požela« kar nekaj  čudnih 
pogledov, s a j  v Romuniji hodijo 
zvečer ven brez spremstva le 
ženske sumljivega slovesa. Se
veda so se temu pozneje privadi
le tudi Romunke. Na koncu na j  povem š e  nekaj  
o naših gostiteljih. Sama Brati
slava j e  približno tako velika kot 
Ljubljana, vseh Slovakov pa j e  
okrog 5 milijonov. Mesto ima ze
lo lep stari del, ki g a  pospešeno 
obnavljajo, tako da se vsepovsod 

pojavljajo nove trgovine, buti-
k i . . .  Na vprašanje, ali ^ m  j e  
k a j  žal, da so s e  ločili od Češke, 
ponavadi odgovorijo, da prav 
nič, s a j  j e  bila Slovaška s strani 
Češke v preteklosti le izkorišča
na, kar j e  oviralo njen razvoj. 
Povprečna plača j e  na Slova
škem okrog 5.000 kron ali pribli
žno 280 DEM, pri tem pa na j  za 
primerjavo povem, da so živila 
(razen sad ja  in zelenjave), tek
stilni izdelki, obutev,.. .  pri nas 
tudi do trikrat dražji. To pa ne 
velja v celoti za uvoženo blago 
(npr. elektronika). Kulturne do
brine in različne storitve so prav 
tako cenejše kot pri nas. Zaradi 
tega predvsem konec tedna v 
Bratislavi kar mrgoli Avstrijcev 
(Bratislava j e  namreč le za do
bro uro vožnje oddaljena od Du
naja), ki bodisi pridejo k frizerju 
ali pa gredo v opero, zvečer pa 
seveda obvezno obiščejo tudi 
kakšno pivnico ali vinsko klet, 
ki jih Bratislavi ne manjka. Mici BOGATAJ 

Ko se počutimo sposobni 
Kot refren se znova in 

znova pojavlja trditev: od 
kadra je odvisno vse! 

Zanemarimo sedaj, da 
v praksi pozabljamo sko
raj vse, kar vsebuje prej
šnja mise l . . .  

Opredelimo se le na to 
— kaj sploh usposoblje
nost je. Najprej je to 
temeljna (ustrezna) izo
brazba za določeno delo; 
k temu lahko dodamo ta
ko imenovana (dodatna) 
funkcionalna znanja, 
brez katerih ne moremo 
obvladovati sodobnejših 
in aktualnih procesov. Ci
sto zaman je verjetno 
oboje, če nekdo za neko 
delo ni talentiran, kar ob
sega izredno široko pah
ljačo značilnosti nekega 
človeka. 

Na vse to se mora nave
zovati ustrezna praksa, ki 
pomeni neprestano »bru
šenje kamnov teorije in 
prakse« v okolju, ki ga je 
treba razumevati in ved
no sproti ponovno tehtati 
vrednote in jih razvrščati 
itd. In kar je najvažnejše: 
še kaj  narediti. To pa ter
ja izdatno mero mc^rosti, 
ki tudi ni kar tako podar
jena. 

Teh nekaj razmeroma 
kompliciranih besed je 
bilo potrebno za potrdi
tev, da je človek, ki naj  bi 
nekaj bil, oz. nekaj je, res 
bogastvo, ki ga ne odteh
tajo tone zlata. 

Mi pa še vedno pridno 
»obrezujemo jablano, pod 
katero je zakopan za
klad«. N. P. 

y g j f  različnih evropskih uni-
2 (Dunaj, Hannover, Magde

burg, Siena, Leuven, Regens-
burg). Posamezno temo smo ob
delali v enem ali dveh dneh, za 
vsako temo pa smo imeli tudi 
drugega predavatelja. 

V treh tednih smo tako neka
ko »popotovali« od družbenega 
računovodstva, skozi ekonom
sko politiko, teorijo ciklov in ra
sti do optimalnih denarnih po
dročij. Za organizatorje j e  bilo 
tudi dokaj težko določiti, kako 
predavanja izpeljati, s a j  smo 
udeleženci prihajali iz različnih 
okolij, kar pomeni tudi različno 
predznanje. 

Zame j e  bila to koristna izku
šnja,  s a j  sem na eni strani sliša
la precej novega, poleg tega pa 
sem lahko obnovila tudi nekate
re stvari, ki sem jih poznala že 
od prej. Povsem nova zame j e  

Že prve snežinke so v prodajalno v Idriji pripeljale mnoge 
kupce 
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V Tolminu prodaja odvisna od mraza 
И) 

f Ч 
ч' 

ШТ' 

I г 
Dobro založena prodajalna v Tolminu 

»Pri prodaji jeseni se izredno pozna, kakšno je vreme; 
vsak mraz vpliva na povečano prodajo. Ce bi bilo kaj snega, 
bi bila prodaja takoj boljša,« je pripovedovala Vesna Kavčič, 
ki vodi zasebno prodajalno v Tolminu in že dlje časa sodelu
je  z Alpino. 

Poleg nje  sta v prodajalni še mož in še ena prodajalka. 
Razumljivo je, da se trudijo, da bi prodali čim več; to pa v 
današnjih časih ni lahko. 

»Mislim, da imamo zadostno ponudbo tako obutve kot 

Da bi bilo vedno tolikšno povpraševanje, saj delamo sicer na 
dobri lokaciji 

tudi športnih oblačil. Včasih prodamo tudi čevlje v kombina
ciji npr. z bundo. . .  

Kar zadeva povezovanje z Alpino, sem kar zadovoljna, 
saj mislim, da smo konkurenčni ostalim firmam.« 

Mitja Kavčič pa je  še pristavil: »Kljub težavam se je pro
daja od lanskega leta dvignila. Prodajalna je na idealnem 
kraju v Tolminu in to bi ob dobri ponudbi moralo zadostova
ti za uspeh. Mi se trudimo kolikor je mogoče. Kar pa zadeva 
seminar, se mi zdi koristen.« p 

Alpino obiskala 
ministrica za delo 

v okviru obiska naše občine je delegacija ministrstva za 
delo, pod vodstvom ministrice Jožice Puhar, obiskala Alpino. 
Direktor Bojan Starman je predstavil razmere in delo v Al-
pini. Ministrica si je ogledala tudi našo proizvodnjo, nakar 
so sledili zanimivi pogovori. 

Kot kaže, so bili gostje zadovoljni z razmerami v Alpinl. 
tako s poslovnimi usmeritvami, načinom dela, zaposlova
njem in izobraževanjem kadrov, kar nam vsem omogoča 
konkurenčno nastopanje na zahodnih trgih. 

Ministrico za delo Jožico Puhar in njene sodelavce sta skozi 
našo proizvodnjo spremljala direktor Bojan Starman in vod
ja proizvodnje Janko Rejc 

L 
z razgovora ob obisku ministrice Jožice Puhar v Alpini — 
direktor predstavlja podjetje in njegove uspehe 

Ol 
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Raznolika 
proizvodnja 

»Dve tretjini leta izdelujemo obutev za smučarski tek, 
jctos, na primer, to obutev izdelujemo že od marca in za-
Ujučujemo prav te dni,« je pripovedoval vodja montaže 
športne obutve Franc Oblak. 

»Za tem bomo izdelovali treking obutev, vmes nekaj po-
paročll tekaške obutve za Norveško. Imamo že prvo naroči
l o . . .  

mu traku, ki ima tako dobre 
kot slabe strani. Tu je  po
membno, da so ljudje ustre
zno razporejeni, pa še tako 
se dogaja, da ni možno vseh 
zaposliti enako. Nekaj ljudi, 
ki delajo na ključnih fazah, 
to delajo pri vseh izdelavah, 
nekaj pa j e  takih, da se seli
jo od dne do dne. Prav zato 
j e  važno, da ljudje obvladajo 
čim več del; mislim, da nam 
j e  to kar uspelo, saj nimamo 
posebno veliko novih ljudi. V 
oddelku je  sicer zaposlenih 
35 ljudi; na delu pa j ih j e  
okoli 30. 

Zaradi raznolikosti proiz-
Vodja montaže Športne v o d n j e  j e  vel iko menjav,  s a j  
obutve Franc Oblak .««г1је do 2000 parov za 

nas oddelek ze kar v redu. 
. .... Kljub temu, da delamo v 

Ki u-f glavnem le nekaj vrst obu-
4 J P ,94̂  tve, so artikli izredno različ-

t f n i .  Samo oblik kopit uporab
na bi lahko naredili se več ijamo šest, sedem vrst. 
parov. Sedaj izdelamo dnev-

okoli 1200 parov, če teče 
Vse v redu; kadar je  obutev 
^ I j  enostavna, izdelamo tudi 
0̂ 1400 parov; najbolj zahte

v e  pa naredimo od 500 do 
600 parov. Po parih največ 
izdelujemo NNN 81-103. 

Moram reči, da je  proiz
vodnja kar dobro pripravlje-

in oskrbovana, čeprav 
%amo tudi nekaj težav, saj 
Zgornje dele izdelujejo pred-

na Hrvaškem (Novi 
Marof); nekaj zgornjih delov 
®iva naša mala šivalnica, ob
časno pa tudi Ciciban. 

Spomladi j e  kar velikokrat 
prišlo do izpada proizvodnje 
(stavke kooperantov); pozna 

da j e  vmes meja, da zato 
prihaja do zamud. Včasih 
'^udijo tudi določeni mate-
••»̂i iz Italije. 

Za nemoteno proizvodnjo 
J® pomembna primerna 
^ o j n a  oprema proizvodnje. 
^islim, da smo kar dobro 
. Premij eni. Med drugim 
'mamo tudi stroj za cvikanje 
?j?®4a in zgibov in hidrav-

cni stroj za navlačenje. 
so podobni kot 

^ 8 j e .  Sama organizacija j e  
veda prilagojena tekoče-

Simon Subic in Vinko Oblak delata na fazi 
podplatov« 

»nameščanje 

Gumiranje čevljev in podplatov, z leve: Anita Vidmar, Mari
ja Kavčič in Marinlui Oblak 

Na cvikanju konic delata Boštjan Novak in Rado Kune 

Na cvikanju opetja in zgibov 
dela Stanko Andreuzi 

V glavnem lahko rečem: če 
vemo, kaj  bomo delali čez tri 
dni, se lahko pripravimo in 
ni težav pri zaporedju dela v 
proizvodnji; če pa bi nekdo 
rad, da bi kakšnih devet arti
klov izdelali hkrati, »človek 
ne ve kaj  bi delal!« Sicer pa 
lahko rečem, da so pogoji de
la v tem oddelku trenutno 
kar dobri; le tu in tam je  v 
zimskem času nekoliko pre
hladno, poleti pa prevroče,« 
je  še ocenil vodja montaže. 

Nejko PODOBNIK Na kontroli in pakiranju 
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Kako izkoristiti poslovne tokove 
v svetu 

v razgovoru za urednikovo mizo na temo: KAKO IZKO
RISTITI POSLOVNE TOKOVE V SVETU, so sodelovali: To
ne KAVČIČ — vodja razvoja športne obutve, Jure OREŠNIK 
— nosilec poslov za prekomorske dežele in vzhodno Evropo, 
Bogo FILIPiC — odgovoren za razvoj tekaške obutve in He
lena KAVČIČ — nosilka poslov za Evropo. Razgovor je vodil 
Nejko PODOBNIK. 

Delo-življenje: Pred kratkim so 
nas obiskali naši največji kupci. 
To je  izhodišče za nadaljevanje 
prizadevanj, tako na področju 
razvoja (in proizvodnje), kot po
slovanja (komerciale). Kako 
ocenjujete našo sedanjo usmeri
tev z vidika produkta? 

Tone KAVCiC: Mislim, da na 
področju športne obutve pozna
mo razmere v svetu in v okviru 
tega poiskušamo poiskati svoj 
prostor. Govoril bi z vidika pro
dukta in naše kolekcije, za kate
ro lahko rečem, da (globalno gle
dano) ni povsem popolna, s a j  so 
nekateri modeli estetsko in 
funkcionalno zastareli. Vsi naši 
kupci priznavajo, da j e  naš pro
dukt sprejemljiv za tržišče. 

Z razvojnega stališča lahko 
ugotavljamo predvsem to, da 
smo stalno v časovni stiski. Ne 
uspe nam, da bi delali na dolgi 
rok. V procesu razvoja delamo 

K • £ i 

še dokaj na amaterski osnovi 
(intuicije in ne planiranja). 

Tudi tehnološka priprava še 
ni taka, kot bi morala biti. 

Delo-življenje: Pravite, da  
produkt sicer ni vrhunski, ven
darle sprejemljiv; ka j  se nam 
obeta? 

Tone Kavčič: V primerjavi z 
obema vodilnima tovarnama 
(kot sta Nordica in Salomon) 
imamo široko paleto proizvodov 
za relativno majhno proizvod
njo. 

Pri tujih (italijanskih) testira
njih smo dobili oceno 5 v rubriki 
funkcija/cena za model AX. Ko 
bo pa izdelan še A2 novi tekmo
valni čevelj, upam, da bomo za
deli žebljico na glavico. 

Bogo РЊ1Р1(Г: Kot pri alpski 
obutvi, smo tudi mi pri tekaški 

obutvi startali z nekaterimi pro
jekti. Pri tekmovalni skupini 
(grupi) so bile izboljšave dobro 
sprejete. Lahko tudi trdim, da 
gre za nadgradnjo že dosežene
ga, s a j  smo postali bolj inova-
tivni in tako ponudili več novo
sti; poleg novega designa tudi 
funkcionalne izboljšave, ki po
membno vplivajo na počutje in 
omogočajo lažji in hitrejši tek. 

Tone KAVCiC: Pri tekaški 
obutvi imamo svojstveno pred
nost, ker smo v preteklosti vla
gali v razvoj. Istočasno pa j e  za
šel v težave naš največji konku
rent na NNN sistemu. Vpraša
nje pa je, če bomo cenovno kon
kurenčni na smučarskem pro
gramu, s a j  j e  konkurenca zelo 
huda. 

Delo-življenje: Kaj  pomenijo 
izboljšave za trženje? Prodajni-
ki so dobili določena izhodišča, 
da lahko nekaj  za vsako linijo 
predstavijo na trgih. Določeno 
tržišče smo že osvojili, kako pa 
ocenjujete uveljavljanje v višjih 
cenovnih razredih? 

Jure ORESNIK: Kar zadeva 
višje cenovne razrede, j e  situaci
j a  danes precej drugačna kot 
pred desetimi leti. Takrat nismo 
imeli produkta, da bi lahko na
stopali v konkurenci. Danes pa 
j e  borba v vseh cenovnih razre
dih: ponovno bijemo borbo v niž
jih in srednjih cenovnih razre
dih. 

Osvojili smo določena tržišča, 
nekatera pa smo izgubili, dobili 
pa tudi nova, ki smo jih nekoč že 
imeli (Vzhod), kar j e  za nas mo
čno razveseljivo. Tudi poslov
nost kupcev j e  kar solidna, tako 
da v tem pogledu ni skrbi. 

Seveda imamo tu tudi konku
renco; vendar prodamo nepri
merno več in imamo prednost iz 
preteklosti. Postavlja se vpraša
nje, koliko časa bomo to pred
nost še imeli. Trgi so zahtevni in 
postajajo še zahtevnejši. 

Ko imamo pravi produkt, mo
ramo obutev za pravo ceno še 
prodati. 

Helena KAVCiC: Mislim, da 
j e  trenutno boljša komercialna 
koordinacija. V celoti gledano 
p̂a j e  le-ta še vedno prešibka. 
Čutim pomanjkanje strateških 
odločitev, s a j  trdim, da bi pobu
da morala priti iz Alpine. Na 
dolgi rok bi morali delovanje 
ojačati. 

Bogo FILIPiC: Tudi sam mi
slim, da še nimamo ustrezne 
strategije. 

Tone KAVClCr Glede na to, 
k j e  bomo tržili, ne moremo na
rediti le nekaj delov ponudbe do
ločene obutve. Če hočeš biti pra

va firma, j e  treba imeti celo pa
leto. Tu smo seveda v konkuren
čnem boju, kjer  j e  bistven kon
čni profit. To pa j e  možno tako, 
da za nižjo ceno produkt izdela
mo in ga potem bolje prodamo. 
Kako do tega priti, s a j  na drugi 
strani mislimo, da j e  5 % od iz
tržka za reklamo preveč. Vpra
šujem pa se, če konkurenca 
morda ne iztrži več, pri tem pa 
da za reklamo tudi do 20 %. 

Nordica npr. ima kar 250 tek
movalcev, ki s svojimi rezultati 
predstavljajo močno reklamo za 
podjetje. 

Mi bomo naredili najboljši če
velj na svetu: pri tekačih ga tudi 
imamo, treking pa j e  tudi pri 
najboljših. Vprašanje pa je, ali 
bomo znali to tudi prodati. 

Helena KAVCiC: Pri tem se 
sprašujem, ali j e  smisel, da Alpi-
na naredi najboljši čevelj, če ga 
ne zmore prodati oz. ga niti ne 
promovira (ustrezno predstavi 
na tržišču). 

Delo-življenje: Ali  nam mor
da manjka doslednosti? 

Helena KAVCiC: Multinacio-
nalka Nordica j e  veliko bolj 
drzna. 

Jure ORESNIK: Nihče se  ne 
upa lotiti pravega trženja. 

Tone KAVCiC; Ko j e  Salomon 
zašel v težave, ga j e  podprla dr
žava, da j e  ta postavil nove te
melje za uspešen nastop na tr
gu. 

Delo-življenje: Operativna ra
ven je  za učinkovitost tudi po
membna. Kolilto smo pri delu 
dosledni glede na dogovarjanje? 

Helena KAVCiC: Mislim, da 
ne zaostajamo veliko za konku
renco, vendar z omejenimi ka
drovskimi potenciali vsega ne 
zmoremo speljati. Potrebno bi 
bilo dobro strokovno znanje (tu
di jezikov). Delavce premalo po
šiljamo na izpopolnjevanje v tu
jino. Včasih se pri tem res obna
šamo togo. 

Tudi organiziranost j e  včasih 
problematična. Veliko vpliva na 
to razdrobljenost proizvodnje 
(zaradi majhnih količin), dodat
no pa j e  problem tudi prostorska 
razdrobljenost (npr. šivalnice). 

Delo-življenje: Katerih nalog 
se boste še lotili, da  bo uspeh 
večji in  k a j  predlagate sodelav
cem? 

Tone KAVCiC: Določeno ra
ven smo že dosegli. Uvajamo no
ve tehnologije, zaposlujemo no

Kako izkoristiti poslovne tokove 
v svetu 
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ve strokovnjake, uporabljamo 
računalnike v konstrukciji in de
signu. Potrebna bo temeljita pri
prava predhodne faze, kaj,  kdaj  
in kako delati na daljši rok. 

Načeloma sem optimist. Bi
stven problem je, da bi bilo tre
ba »uro premakniti nazaj«, da bi 
prej startali. 

Sicer so stvari pri kolekciji 
precej dodelane. Pri tem se ne 
zavajam, vem, da bo faza od za
četka novembra do potniške ko
lekcije zelo napeta. 

Bogo FILIPiC: Upam, da se 
00 odnos glede produkta spre-
'nenil. Omenil bi še, da še vedno 
Preveč prevladuje miselnost ko-
•ičin, oziroma da se l judje izgo
varjajo drug na drugega. F ô-

bletn se ne bi smel začeti odpra
vljati šele takrat, ko šef opazi 
napako. Nismo še prišli tako da
leč, da bi lahko rekli; taka obu
tev ne sme med kupce! Se en
krat — preveč mislimo na količi
ne. 

Jure ORESNIK: Vsi v tovarni 
se  bomo morali bolj zavedati, da 
proizvodnja ni sama sebi na
men. Obutev moramo prodati. 
Zavedati bi se  morali, da delamo 
za nekoga, ne pa da delamo za
to, da se  dela. Vse mora biti 
usmerjeno v končnega kupca. 

Tone KAVCiC: Tako kot j e  Al-
pina sedaj razvojno organizira
na, ne more biti uspešna. Ima
mo preveč programov: smučar
sko obutev, tekaško obutev, tre-
king, apreski, drsalke, snowbo
ard  — kar šest programov. Za 
vsako stvar pa so potrebne 
sprotne aktivnosti. To pa j e  hu
do breme. V Italiji bi za tako 
proizvodnjo imeli kar nekaj sa
mostojnih tovarn, zato so bolj 
fleksibilni. 

Jure ORESNIK: Tudi na trži
šču nimamo opravka z istimi 
kupci (ob tako raznoliki proiz
vodnji). Naj opozorim, da so tudi 
na tržišču uspešnejši tisti, ki so 
bolj specializirani. 

Helena KAVCiC: Kaj  se da 
narediti? Pri logistiki (povezavi 
s kupci) smo zelo napredovali. 
Direktna računalniška povezava 
z Ameriko in Norveško že teče, z 
Nemčijo in Francijo pa jo  uvaja
mo sedaj. S tem smo (kar se 
podatkov tiče) mnogo učinkovi
tejši. 

Vsekakor se j e  treba obnašati 
maksimalno konkurenčno. Zato 
p̂a j e  treba ogromno energije. 
Ce npr. blago dobaviš prepozno, 
si lahko onemogočiš uspešen na
stop za vsa  leta naprej. Ko en
krat zamudiš malo dlje časa, te 
partnerji ne jemljejo več resno. 

Delo-življenje: Morda je  v lo
gistiki res veliko rezerv — tudi 
znotraj; lažje se nas pogovarja 6 
kot 600. Kar zadeva opozorilo 
Kavčiča o specializaciji v tujini, 
bi  morda to lahko reševali s pro-
fltnimi centri oz. profitnlmi 
enotami. 

K a j  bi lahko še naredili? 
Tone KAVClC: Trenutno 

imam seminar o obutvi, ki jo  
prodajamo; prejšnji teden sem 
imel predstavitev kolekcije 
1994/95, v planu pa j e  že pripra
va projekta kolekcije za leto 
1995/96. Problem j e  že v tem, ka
ko se znajti! 

Delo-življenje: Vse je  torej 
odvisno od kadra in  denarja . . .  
Kakšno pot bomo ubrali, da bo
mo to dosegli? Mislim, da ne bo
m o  smeli ostati pri besedah, 
temveč se lotiti načrtnega in 
konkretnega dela — s pravimi 
ljudmi. 

Helena KAVCiC: Gre za celo
ten proces: vsak posebej bi se 
moral zavedati, da j e  obutev na
menjena kupcu, ne pa da gleda
mo na pare in štoparico. 

Tone KAVCiC: Proces proiz
vodnje in pripravo bo treba 
skrajšati. 

Delo-življenje: To pomeni, da  
moramo tako po vertikali kot 
horizontali sistematično razvi
jati procese, o katerih smo govo
rili, po nekem projektnem nači
n u  dela, kjer bo rezultat in učin
kovitost neke delovne enote, če 
ima dobre kadre, večji. 

Helena KAVCiC: Potrebne bo
do bolj sprotne informacije. Kar 
pa zadeva delo znotraj, bi napre
dovali že, če bi povsod imeli pra
vega človeka. 

ZAKLJUČEK: Je rešitev 
torej v pravih programih (se
danjih ali specializaciji)? Ali 
morda v boljši koordinaciji 
znotraj in z zunanjimi dejav
niki? Ali morda pravo trže
nje, v katerem ima pravo 
strategijo? 

Ali gre morda za premalo 
znanja? Kaj pa če j e  problem 
pomanjkanja sistematike 
dela? Ali pa čisto nekaj eno
stavnega, čemur bi se reklo 
doslednost — ob jasni zave
sti, za kaj v svetovni konku
renci gre? Bi delali bolje, če 
bi bili drugi dan — zaradi 
slabega dela danes — brez 
dela? 

Ko bodo znani odgovori na 
ta vprašanja in postavljene 
osnove za drugačno delo — 
bo morda takih vprašanj 
manj. Bodo pa seveda druga, 
saj prihajajo novi izzivi. 

Seminar za prodajalce zelo 
koristen 

Novembra so bili štiridnevni 
*®«nlnarji za prodajalce. Semi-
"^rji so bili organizirani v sku
pinah, pri čemer so se seznanja-
J" z izdelavami obutve in  mate-

urejevanjem prodajaln in  
•iložb, računalniškimi eviden-
*̂">1 in  psihologijo prodaje. 

Ob koncu seminarja prve sku-
P'ne smo povprašali nekaj  pro-
"ejalk, k a j  menijo o vlogi in  po-
•"enu seminarja. Takole menijo 
•nekatere od njih. 
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Anica Lipič, Murska Sobota: 
»Mislim, da j e  to zelo dobra ide
ja, posebno kar zadeva psiholo
gijo prodaje. Tudi pri drugih te
mah smo se naučili marsikaj. 
Tudi ogled proizvodnje j e  bil kar 
koristen. Mislim, da smo s tem 
dvignili raven svojega znanja. 
Hvaležni smo tudi, da sta šef 
Aleš Dolenc in Olivera Jereb po
skrbela za nas tudi v prostem 
času« 

Dragica Jurgec, Ptuj: »Spo
znali smo materiale in novosti 

Uvajamo računalniško obdelavo podatkov tudi v prodajal
nah. Tega se je treba naučiti. 

pri smučarskih čevljih. Tudi na
sveti v zvezi s prodajo in komu
niciranjem z ljudmi nam bodo 
dobrodošli, s a j  v zvezi s tem pre
malo vemo. Mislim, da bi se mo
rali še  malo več ukvarjati z raču
nalništvom, da bi to bolje obvla
dali. 

Seminar j e  sicer dovolj napo
ren in ni bilo časa za nobeno 
drugo stvar.« 

Sonja Podiogar, Skofja Lolia: 
»Mislim, da j e  bilo to zelo po
trebno, da smo malo bolj na te
kočem s tehnološkim razvojem, 
da lažje razložimo kupcem vse 
kar j e  potrebno. 

Tudi meni se  zdi zanimiva psi
hologija prodaje, s a j  nam j e  to 
dalo novo energijo, da ne dela
mo kot roboti. 

(nadaljevanje na 8. strani) 
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Zaposlovali smo tudi v nada
ljevanju meseca novembra, s a j  
so pričeli delati še 4 delavci; z 
delom pa j e  v tem razdobju pre
nehalo 7 delavcev. 

Delovno razmerje sta nastopi-

la pripravnika Peter Oblak v 
obratu Gorenja vas in Nataša 
Jereb v Žireh. Po vrnitvi iz slo
venske vojske sta nastopila delo 
Tone Lešnjak v obratu Sentjošt 
in Boštjan Cuznar v obratu Rov-
te. 

Z delovnim razmerjem so pre
nehali Borut Grošelj, Janez Str-
lič in Simon Modrijan — vsi iz 
oddelkov v Žireh. Iz obrata Col 
j e  z delovnim rzamerjem prene
hala delavka Bojana Černigoj. 
Prav tako sta z delovnim raz
merjem prenehali Maja Gašpe-' 
rin iz skupnih služb in Beti Ma-
linovič iz prodajalne Novo me
sto. 

Knjižnica v Žireh 
K n j i ž n i c a  v 2 i r e h  ž i v i  s s v o j i m i  kra jan i  ž e  o d  p r v i h  let 

p o  drug i  svetovni  vo jn i .  N a j p r e j  j e  do lga  leta de lova la  v okv i
r u  DPD Svoboda Ziri, o d  leta 1970 n a p r e j  p a  j e  pr ik l jučena  
občinski  mat ičn i  Kn j i žn ic i  Ivana Tavčarja  v Skof j i  Loki  kot  
e n o  n j e n i h  izposojevališč,  s sta lno zalogo k n j i ž n i č n e g a  gra
d iva.  

OB UPOKOJITVI 
Dolgoletni sodelavki Beti Malinovič — prodajalki iz 

prodajalne Novo mesto, želimo ob upokojitvi vse dobro, naj
več pa zdravja, zadovoljstva in dobrega počutja v domačem 
krogu. 

POROČILI SO SE 

Sodelavkama Aleksandri Rupnik iz obrata Col in Klav-
diji Pišlar iz Žirov ob sklenitm zakonske zveze iskreno česti
tamo in jima želimo v zakonu predvsem veliko razumeva
nja, sreče ter zdravja. 

K n j i ž n i c a  v Žireh i m a  p r e m a l o  prostora. Na n e k d a n j i  pošti 
z a n j o  n i  b i l o  prostora, al i  b o  v star ih  prostorih zdravstvene
g a  d o m a  m o r d a  dobrodošla? V e č  o t e m  b o m o  pisal i  v nas led
n j i  števi lki.  

v 
b o .  

(nadaljevanje s 7. strani) 

Sama sem se sicer v Žiri vozi
la, tako, da se nisem toliko 
vključila v družbo; mislim pa, da 
j e  bil seminar za nas zelo kori
sten.« 

Skratka, velja pozitivno oce
niti seminarje, pri čemer proda
jalke še posebej opozorimo na 
to, da bi morali seminarje za po
samezne teme imeti pogosteje. 

Seveda je pomembno, da stro
kovne informacije prodajalci 
prejemajo tako, da so čimbolj 
povezane s prakso in da s »tla-
čenjem« informacij lahko dose
žemo ravno nasprotni učinek. 

K a k š n i  s o  načrti, k a j  p r i č a k u j e m o  o d  proda ja ln  i n  prodaja l
cev, govor i  v o d j a  MPM A l e š  Dolenc 

K a k o  s e  pogovarjat i  s kupci ,  s o  n a  s e m i n a r j u  zvede l i  n a š i  
prodaja lc i  i n  d r u g i  ude leženc i  

o znači lnost ih  
Pol janšek  

mater ia lov  j e  proda ja lcem govori l  Milan 



коко umaRjAfflo 

- Ob koncu leta je Knjižnica v 
^ireh štela 11.181 enot knjiž-
''^ičnega gradiva, novih knjig je 
prejela v tem letu 361. Vpisanih 

imela 386 članov, ki so knjiž
nico obiskali skupno skoraj 
o.OOO-krat in si skupaj izposodili 
'7.500 enot knjižničnega gradi-
^a.. Za letošnjih devet mesecev 
Pa so podatki takile: 11.481 enot 
e^adiva, novih knjig 300, članov 
^0, obisk 4.607, izposoja 14.476. 
^čakujemo, da bodo do konca 
'efa ti podatki še narasli. 

Naj za primerjavo povemo še 
''^ekaj podatkov: v zadnjih petih 
^etih se je obisk stalno večal, v 
Povprečju za 3% letno, v letu 
1992 celo za 5%, izposoja pa 
P'f'av tako po 3% na leto, v letu 
1992 pa je narasla celo za 24 %, v 
Piimerjam z letom 1991. Če se 
oosta obisk in izposoja do konca 
'eta ravnala vsaj po taki dina
miki, kakor v minulih devetih 
Mesecih, bosta letos za 5 oziro-

10% večja kakor lani. To pa 
dokazuje, da se zanimanje ljudi 
^0 knjižnico veča in da jim je-
l^njižnica vse bolj potrebna. Če 
"i delovala v ugodnejših razme
rah, bi bilo zanimanje zanjo 
^Bdvomno še večje. Od letošnje
ga poletja naprej je knjižnica 
Odprta trikrat po pet ur (ponede-
vefc, sreda, petek). 

^se do junija 1991 je knjižnico 
^ žireh prizadevno vodila do
mačinka gospa Gabrijela Šubic, 
''i do svojega odhoda v skromni, 
a zasluženi pokoj skorajda ni 
Poznala ne dopusta ne bolniške, 
^a vse njeno delo ji gre prisrčna 
Zahvala. Od junija 1991 naprej 
Pa knjižnico v Žireh vodi prav 
'ofco domačinka, gospodična 
^ajda Oblak, za katero upamo 

želimo, da se bo razvila v 
^^jižničarko, s katero bodo 
Zadovoljni zlasti bralci. 

Knjižnica bi svojo dejavnost v 
^ireh lahko še povečala, zlasti 

lahko obogatila njeno vsebi
no, denimo z urami knjižne in 
'^njižnične vzgoje, zlasti za mla-
ae bralce, z urami pravljic za 
Najmlajše, pa z literarnimi veče-

in podobnim. Temeljna ovira 
^a poti k pestrejši vsebinski de
lavnosti knjižnice pa je njen 
Prostor. Knjižnica se namreč že 

čas stiska na skromnih, tes-
in temnih 56 kvadratnih 

Ostrih (za primerjavo: glede na 
število prebivalcev in temeljno 
^oiogo knjižničnega gradiva, bi 
'knjižnica v Žireh /po strokovnih 
^^andardih/ morala imeti kar 

površine!) 
Obstoječi prostor je tudi 

®icer že prenapolnjen, tako da 
več kam postaviti ne novega 

^^jižnega stojala in ne notnh 
knjig na obstoječe police. Kako 
^a prostorska stiska deluje na 
obiskovalca knjižnice, najbolje 
^^do obiskovalci sami, ki se ob 
malo povečanem obisku med 
PoHcami še srečati ne morejo! 
, o tem je treba potožiti: 

v Žireh je trenutno 
med vsemi izposojevališči v naj

slabšem stanju: Gorenja vas ima 
novo knjižnico od leta 1984, Tra
ta od 1986, Železniki pa od le
tošnjega oktobra. Vse te knjižni
ce imajo tudi poseben prostor га 
čitalnico ter primerne sanitari
je, čeprav po kvadraturi tudi ne 
dosegajo standardov. 

Kam torej in kako iz prostor
ske stiske knjižnice v Žireh? 
Knjižnica Ivana Tavčarja si 
skupaj s Krajevno skupnostjo v 
Žireh že več let prizadeva za 
rešitev nemogočih prostorskih 
razmer v knjižnici, vendar do
slej vedno neuspešno kljub obo
jestranski vnemi. Vedno se je 
pač zataknilo pri denarju. Tako 
so propadli poskusi rešiti knjiž
nico ob selitvi banke v Žireh, pa 
pošte ... Pogovarjali smo se tudi 
o tem, da bi knjižnici omogočili 
zadihati s souporabo prostora li
kovne galerije za čitalnico, s či
mer bi se posredno povečal tudi 
obisk galerije — pa kot rečeno, 
še vedno smo tam, kjer smo. 
Zdaj, ko je Zdravstvena postaja 
v Žireh dobila nove prostore, se 
nam vsem skupaj ponuja nova 
priložnost, na katero po tihem 
in tudi že glasno računamo. Gre 
za prostore, ki jih Zdravstvena 
postaja zapušča, v katerih bi bi
lo mogoče primemo nastaniti 
knjižnico. V pogovorih s pred
stavniki Krajevne skupnosti 
smo se srečali s precejšnjo na
klonjenostjo tej zamisli, nena
klonjeni ji tudi niso v Kmetijski 
zadrugi Žiri, katere last so ti 
prostori. Treba pa bo torej to 
skupno voljo opredmetiti v 
skupni dogovor, ki bo knjižnici 
v letu 1994 zagotovil vsaj 120 m^ 
prostora, da bo malce bolj spro
ščeno zadihala in se vsaj nekaj 
let pogumno razvijala. V tej 
smeri tudi materialne možnosti 
niso več brezupne, saj je občin
ski proračun za leto 1994, na 
prošnjo Knjižnice Ivana Tavčar
ja, v svojem osnutku zagotovil 
nekaj sredstev za preselitev ali 
preureditev knjižnice v Žireh. O 
tem, da bi nekaj sredstev za svo
jo knjižnico lahko zbrali tudi v 
Žireh, pa najbrž ne gre dvomiti? 

Za konec poskušajmo odgovo
riti na zastavljeno vprašanje. 
Kam? Torej lahko v prostore, ki 
jih je izpraznila Zdravstvena 
postaja; morebiti pa je rešitev 
možna tudi tako, da bi preselili 
likovno galerijo (kar bi bilo go
tovo cenejše — kar pa ne pome
ni, da s to mislijo galerijo že iz
rivamo!) in v njej uredili do
datni prostor za knjižnico. Ka
ko? Vsekakor z dobro voljo in 
skupnimi močmi ob misli, da 
knjižnica v takih razmerah res 
ne more več živeti in da si Žiri 
kot bodoča samostojna občina 
boljšo knjižnico tudi zaslužijo. 
In če smo s skupnimi močmi 
zmogli urediti knjižnice v Gore
nji vasi, na Trati in  v Železnikih 
— kdo je pripravljen verjeti, da 
v Žireh tega ne zmoremo? 

Ludvik Kaluža 
Knjižnica Ivana Tavčarja 
Skofja Loka 

Uspešen nastop Alpine 
1. decembra so na Gospodarskem razstavišču v Ljublja

ni odprli slovenski smučarski sejem, ki je bil doslej kot Ski 
expo organiziran že štiriindvajsetič. 

Med glavnimi organizatorji je bil ves čas smučarski 
klub Snežinka iz Ljubljane, ki letos praznuje 25-letnico svo
jega delovanja. 

Na letošnjem sejmu nastopa 160 razstavljalcev iz dese
tih držav, ki so postavili svoje paviljone na preko 3.000 m̂  
sejemskih površin. Alpinin paviljon je verjetno med večjimi; 
kar pa je pomembnejše: dobro je predstavljen precejšen del 
naših današnjih programov. 

Menim, da so naši strokovnja
ki že ob sami postavitvi pokazali 
strokovno rutino, organizirano
sti dela in poslovnosti. Morda 
moja ocena ni povsem objekti
vna, toda ko sem »pretekel« ves  
sejem, s e  mi j e  zazdelo, da sodi
mo v skupino najpomembnejših 
razstavljalcev letošnjega sejma. 
To potrjujejo tudi pogosti obiski 
mnogih ljudi, ki k a j  pomenijo 
na področju zimskega športa. 
Prav gotovo j e  k temu pripomo
gla tudi ekipa Moped showa, ki 
j e  š e  bolj pritegnila pozornost. 
Prodajo obutve j e  organiziral 
kolektiv l jubljanske Alpinine 
prodajalne športne obutve in 
opreme, katerim so pomagali tu
di nekateri delavci iz drugih pro
dajaln. 

Že prvi dan so prodajalke ugo
tovile, da j im primanjkuje neka
tere obutve, po kateri ta čas lju
d j e  najbolj  povprašujejo — 
apreski obutev. Toda prodaja j e  
vseeno dobro stekla, takoj pa so 
tudi ugotovili, da bo treba posta
viti š e  eno blagajno, da bo posel 
tekel hitreje. 

Poslovodkinja j e  povedala: 
»Prodaja j e  kar dobro stekla, 
upam da bo celo boljša kot j e  bi
la lansko leto, ko smo prodali 
1.500 parov obutve; letos računa
mo na prodajo kakih 2.000 pa
rov. Sodelavke s e  res  trudijo, da 
delajo dobro, čeprav mislim, da 
prav res  dobro delo ne nagraju
je jo  dovolj.« 

Med drugimi j e  naš paviljon 
obiskal trener ženske reprezen
tance Jaro Kalan, ki j e  bil ves  
zadovoljen s startom svojih va
rovank v svetovnem pokalu. 

»Naša dekleta so startala res 
odlično«, j e  najprej  ocenil trener 
ženske ekipe. 

»Ta ocena j e  š e  toliko bolj ute
meljena, če s e  zavemo, da so na
š e  tekmovalke š e  zelo mlade; po
mislimo samo, k a j  pomeni, da 
sedemnajstletna Alenka Dolžan 
doseže kar 22. mesto v tako hudi 
konkurenci. Pri tem na j  ome
nim, da mi j e  zelo žal, da j e  Ka
t j a  Koren (ki j e  tudi vaša tekmo
valka) na zadnji tekmi izpadla. 
Nanjo res lahko š e  računamo. 
Če k temu dodamo š e  dejstvo, 
da smo izredno majhen narod, 
naši uspehi v svetu delujejo š e  
bolj senzacionalno. Povedal pa 
bi š e  nekaj, kar zadeva vašo 
obutev, s katero nastopajo re-
prezentantke; zadovoljni smo, 
s a j  mislim, da j e  ta tekmovalni 
čevelj bistveno boljši kot j e  bila 
stara Alpha. To ste izredno do-

bro nadgradili z vašim servisom 
in tudi sicer z dobrim sodelova
njem vaših razvojnih strokov
njakov. 

Kar pa zadeva nastop Nataše 
Bokal, g a  - spet ocenjujem zelo 
uspešno, zlasti glede na izredno 
hudo poškodbo. S tega stališča 
njen nastop štejem za neverjet
nega. Ocenjujem, da v slalomu 
lahko že letos doseže ugodne re
zultate, medtem, ko v veleslalo
mu letos kakšnih vidnejših 
uspehov ne bo mogla doseči«. 

Direktor Bojan Starman, ki j e  
tudi že prvi dan obiskal sejem, 
j e  sodeloval v razgovoru, j e  še 
povedal; 

»Poslovne strategije smo se lo
tili bolj agresivno, s a j  hočemo 
spet postati močnejši dejavnik v 
smučarskem svetu. Načrtujemo, 
da bomo z ustrezno strategijo ne 
le napredovali v razvoju tega 
programa, temveč, da bomo tudi 
osvojili tržišče. Naš cilj je, da bi 
v naslednjih treh letih spet pro
dali 250 do 300.000 parov smu
čarskih čevljev. 

Kot smo s e  že uveljavili na po
dročju tekaške obutve, smo opti
misti, da bomo podobne rezulta
te dosegli tudi na področju pro
grama obutve za alpsko smuča
nje«. Nejko PODOBNIK 

POJASNILO 
Ko smo v zadnji števil

ki Delo-življenje, v se
stavku ŽELIMO URAV
NOTEŽENO PROIZVOD
NJO, predstavljali delo 
montaže brizgane obutve, 
smo govorili o nihanjih 
ob različnih vrstah obu
tve. Ob tem seveda tudi o 
potrebah po kadrih in v 
zvezi s tem je bila posta
vljena trditev, da so pri 
teh menjavah nekvalifici
rani delavci nekoristni, 

»Tu je bilo seveda miš
ljeno neusposobljeni (ne-
kvalificirani) za neka de
la. Vsi namreč vemo, da je 
v tovarni veliko delavcev, 
ki dobro opravljajo svoje 
delo, čeprav nimajo for
malne izobrazbe,« je zatr
dil vodja montaže brizga
ne obutve Marinko Božič. 

Uredništvo 
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Zirovsko zdravstvo v novih prostorih 

Sestra Alenka Trček sedaj dela tudi z računalnikom 
»Manjkajo Se nekatere malenkosti, je pa seveda tukaj čisto 
drugače delati«, je povedal dr. Dušan Sedej, ko sva obiskala 
zdravstvene delavce v novih prostorih 

i . :• 
: : 

• . . f  • ' Ш  

s pi^avanja dr. Marije Oman o vplivu sladitome bolezni na 
vid in očesno ozadje 

»Tudi v tujini smo se večkrat zanimali, kako bi čimbolje 
opremili novo zobno ambulanto. Lahko rečem, da imamo 
sedaj v Zireh najsodobnejšo opremo. Nekaj stvari bo treba 
še dopolniti, v sosednjem prostoru bomo postavili še en 
s t o l . . j e  zatrdil dr. Matija Jereb 
Dr. Matija Jereb in Mira Kavčič pri svojem delu 

Novoletna uganka 
Kaj pomeni tale oglas, 

ki je bil objavljen v prilo
gi Dela 2. decembra. 

Sporočite vaša mnenja; 
knjižna nagrada za naj
boljši odgovor! 

GOSTINSKI lokal, ve^i ,  vključno 
z veliko večnamensko dvorano, na do
bri lokaciji, v Poljanski dolini z prespi-
riteto turizma, oddam v najem l a  več 
Ici, s kapitalnim vložkom investicije. 
140.000 DEM. (možnost družabni* 
itva). ^ 064 327-564 med 7.  in 8 .  uro 

Krišpin Obutnik in težave s certifikati 
KRISPIN 

TUHTAŠ? 
OA KAM DEL, КЛМ B( 
DELTA hOJ 

CERTlriKATZ 

\ 

MJ&OUc, DA ZAHOPUtS. 
MOGOČE Ђ0 ZKA5i 
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V Partizanu 
Дс v .  . . 
2e Siri jo 
dejavnost? 

Najemnik v Partizanu Mar
jan Mežnarič ima velike 
lačrte 

v prejšnji številki smo že omenili, da je  družbeni dom 
Partizan v Žireh za deset let vzel v najem direktor zasebne
ga podjetja Koda Spaar iz Kranja Marjan Mežnarič, in o 
Negovi široko zamišljeni ponudbi. Tokrat sem se o njegovih 
pravih vtisih in  načrtih pogovarjal sam. 

»Zares, moji načrti so veliki, saj  mislim, da je za to v 
Zireh priložnost. Seveda pa »se je  treba skupaj vzeti«. To 
pomeni, da potrebujem pomoč in sodelovanje. 

Računam na sodelovanje tako podjetij kot društev, ki  
"najo podobne usmeritve kot so moje (npr. lovci, ribiči, 
planinci itd.) in  pa seveda ostalih gostincev in trgovcev po 
Zireh. 

Prvi večji zalogaj na j  bi bila izdaja turističnega zemlje
vida Žirov in  okolice, ki bi se pokrival z interesi žirovskega 
gospodarstva, društev in drugih. 

Poljanska dolina in  Zirovska kotlina sta lepi in  dajejo 
i^iožnost za razvoj turistične dejavnosti. Prav zato namera
vam tu organizirati tudi turistični biro, kjer bi lahko vsakdo 
jlobil vse informacije o Žireh in  okolici. Upam, da bom kma-
'u dobil telefon, ker brez tega ne morem delati. 

V zimskem času nameravam organizirati več dejavno
sti, kot so sejmi, razstave, rekreacijsko dejavnost, različne 
Izobraževalne oblike itd. 

V kratkem se nameravam sestati z žirovskimi gostinci 
•n trgovci, da bi se dogovorili tudi o skupni predstavitvi in 
^ploh o sodelovanju. 

Poleti nameravam organizirati na dvorišču letni kino. 
Skratka, program bom ponujal sproti, odvisno tudi od 

Potreb. 
Upam, da bom v kraju naletel na primerno podporo.« 

Nejko PODOBNIK 

Prvi n a  13. športnih igrah 
v Škof j i Loki 

bo družbeni dom Partizan ostal dom Zirovcev ali še ena 
Poslovna hiša 

Gotovo ste že opazili v vratar
nici celo vrsto pokalov, ki so si 
jih prislužili športniki Alpine na 
skoraj dvomesečnem tekmova
nju v Skofji Loki. Res smo eden 
izmed večjih kolektivov, vendar 
do sedaj še nismo dosegli takega 
uspeha. Letos smo tako prvič 
osvojili prvo mesto. Še posebej 
velja pohvaliti udeležbo in rezul
tate naših ženskih ekip, s a j  so 
dosegle veliko prvih in drugih 
mest med 81 nastopajočimi eki
pami. 

Veliko prostega časa in truda 
so naši športniki vložili v pripra
ve in samo tekmovanje, zato mi
slim, da uspeh pomeni za Alpino 
rast in ugled tudi s te plati. Se
veda pa ob tem velja omeniti 
matično firmo, ki j e  pomagala 
kriti stroške (prevozi, dresi — 
majice, finančna sredstva). 

Oglejmo si še končne rezulta
te: 

točk 

843 
786 
756 
693 
429 

Ženske; 
1. Zveza zunanjih 

delavcev (ZZD) 
2. Zdravstveni dom 
3. Alpina 
4. LTH 
5. Društvo upokojencev 

Med ženskami j e  sodelovalo 
81 ekip in sodelovale so v vseh 
11 panogah. 

Moški; točk 
1. Alpina 1052 
2. Obrtna zbornica 858 
3. Domel 855 
4. LTH 825 
5. LTH OL 745 

Moških ekip j e  bilo 225 v vseh 
panogah; mi smo sodelovali v 
vseh 12 disciplinah. Med ekipa
mi j e  le Alpina zmagala trikrat. 
Ob tem ne gre pozabiti organiza
torjev, ki so se kar izkazali, sa j  
so dobro pripravili vsa tekmova
nja. 

Roman KRVINA 

Med plezalkami so tudi dekleta. Med najmlajšimi zmago
valkami v tekmovanju, ki se je odvijalo v telovadnici, je bila 
Žana Jereb 
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Predsednik občinske skupščine Skofja Loka Peter Hawlina 
odpira cesto v Snopkovi dolini 

N/ 
Na Zirovskem vrhu urejajo 

ceste 
Letos podaljšanje asfalta iz Gorenje vasi proti Javorču, 

z odcepom proti Kozinu. Podaljšanje asfalta iz Suhega dola 
proti Golemu vrhu. Začetek prenove na nedokončanem ce
stišču Javorč—Goli vrh na odseku Javorč—Selak. Odprtje 
asfaltiranih cest Nova vas—Bukovec, ter Račeva—Snopkova 
grapa. 

Dvanajst kilometrov dolg gre
ben Žirovskega vrha j e  bil dolga 
obdobja ločnica med gorenjsko 
in notranjsko regijo. Tu na tej  
točki so se manj kot petsto let 
nazaj razmejevali oglejsko-be-
neško-čedadski in solnograjsko-
habzburško-freisinški vplivi. 
Komaj dobrih 5 kilometov od 
tod proti zahodu pa so bile še 
pod rimljansko vladavino po
stavljene zapore ali limesi proti 
vdorom roparskih tolp Slovanov 
in Ogrov. Tu, na masivu Žirov
skega vrha j e  tudi Napoleon 
vkopal svoje vojake pred Habs-
buržani. Med gorskima masivo
ma Žirovskega vrha in Trnov

skega gozda, s podaljškom v Ja-
vornikih leži notranja krajina, 
ki so jo zaradi svoje lege pre
imenovali v Notranjsko; taka se 
tudi vidi z jugozahodnih višin 
Žirovskega vrha. 

Žirovski vrh j e  bil še nekaj 
stoletij nazaj slabo naseljen. Še
le kolonizacija loškega gospo
darstva j e  tudi na to območje 
naselila več ljudi. Obstojajo po
datki, da se j e  iz območja reke 
Moli v današnje škofjeloško ob
močje naselilo precejšnje število 
ljudi, ki so se do tedaj ukvarjali 
s pridobivanjem zlata, pa j e  s ce
nejšim zlatom iz nove celine 
Amerike postalo pridobivanje 

Sedaj je treba Se nazdraviti in preizkusiti asfalt tudi proti 
Melco^ grapi 

zlata v dolini reke Moli nedono-
sno. Današnje Vinharje so nase
lili prišleki iz Inichena. 

Ves Žirovski vrh j e  bil težko 
prehoden. Po slabih kolovozih 
so se mučili upehani voli, vpre-
ženi v pletene gnojne koše. Sko
pa zemlja j e  komaj dajala pogo
j e  za skromno preživetje. 

Obrambna Rupnikova linija, 
kot nekakšen podaljšek Mažino-
jeve (Maginotove) linije j e  po vr
hu Žirovskega vrha zadnje leto 
pred vojno prineslo prvo uporab
no prometnico za prevoz, vendar 
j e  bilo zgrajeno makadamsko 
cestišče samo od Gorenje vasi 
do Javorča in od Golega vrha do 
Suhega dola in Smrečja. Od Ja
vorča do Golega vrha so bila 
opravljena samo osnovna ze
meljska dela, brez odtočnih ja
škov za meteorno vodo. Cestišče 
so v nekaj letih hudourniške vo
de dodobra razrile, da j e  postalo 
nesposobno za prevoze. Šele 
Stane Mlinar j e  organiziral, da 
sta obe gozdni gospodarstvi 
združili sredstva, da se j e  neutr
jena cesta prebuldožirala in na-
sula, deloma z jalovino iz rudni
ka urana. Nasutje so izvedli pre
cej nestrokovno, s a j  niso poskr
beli za odvod meteornih voda, ki 
so spet opravile svoje uničujoče 
delo. 

Potrebe krajanov so terjale 
možnost dovoza z motornimi vo
zili do vsake domačije. »Hudič 
ri je po Žirovskem vrhu« so mo
drovale stare ženice, ko j e  bul
dožer utiral pota in ustvarjal no
ve pogoje življenja. Skromna 
sredstva so se pretapljala v po
sodabljanje življenja, da so v s a j  
deloma ustavljali odseljevanje v 
dolino. 

Največji letošnji dosežek j e  
seveda izgradnja ustreznega ce
stišča in asfaltiranje iz Nove va
si, po Melcovi grapi, do Bukovca 
na vrhu Žirovskega vrha, na raz
dalji nekaj nad 4 kilometre, dru
go cesto pa iz Račeve v Snopko-
vo dolino — do Snopka, v dolžini 
enega kilometra, ki pa j e  zahte
vala tudi nekaj opornih zidov. 
Ta dva odseka j e  na Martinovo 
nedeljo slovesno odprl predsed
nik skupščine občine Skofja Lo
ka Peter Hawlina, ob prisotnosti 
predstavnikov občine in Kraje
vne skupnosti Žiri. Slavnostni 
blagoslov j e  opravil tukajšnji rô  
jak pater Pavel Košir, ob pomoči 
domačega župnika Janeza Silar-
ja. Pihalni orkester Alpine j e  p<̂  
skrbel za praznično vzdušje. »Li-
kof« so imeli v domu Lovske 
družine Žiri. Glavna organiza
torja pri gradnji ceste po Melco
vi grapi Stane in Božo Mlinar 
menita, da j e  najtežja skrb mi
mo, vendar jih še čakajo skrbi 
in obveznosti za dokončno po
kritje investicije. 

Prebivalci tega dela Žirovske
ga  vrha upajo, da se bo v okviru 
možnosti še  nadaljevalo poso
dabljanje prometnic. Upajo na 
dograditev gasilske orodjarne 
pod Šnitovcem, natihem morda 
celo z dograditvijo doma na vr
hu Žirovskega vrha, ki so ga  do 
strehe pred leti zgradili mladin

ci. Ta dom naj  bi služil kot zato
čišče vsem, ki so jim naravne le
pote pri srcu. 

Tako pravijo ti delovni ljudje: 
»Brez napredka ni življenja«, ali 
pa kot račevski gasilci: »Nekaj 
se mora dogajati,« in prav j e  ta
ko. 

Ivan REVEN 

Bomo še imeli 
Radio Žiri 

Ta čas Radio Žiri oz. 
delovna organizacHa za 
obveščanje občine Skofja 
Loka, v okviru katere ra
dio deluje, pospešeno išče 
obliko preobrazbe. Kot 
kaže, sta »v igri« dve vari
anti bodoče organizirano
sti: možnost je, da posta
n e  (javni) zavod ali dru
žba z omejeno odgovor
nostjo v mešani lastnini. Sedaj naj  bi izvršni svet 
občine Skofja Loka oz. 
občinska skupščina odlo
čila ali gre za dejavnost 
splošnega (javnega) druž
benega pomena, kar na j  
bi narekovalo organizira
nost zavoda. Lahko pa bi 
dali prednost družbi z 
omejeno odgovornostjo v 
mešani lastnini, pomeni, 
da bi del lastništva prev
zeli zaposleni, del občina 
in  del morebiti krajevna 
skupnost Žiri. 

Glede na to, da vsi ve
ste, da je nekdanji kole
ktiv radia z vašim denar
jem zgradil radio v ŽIreh, 
pričakujemo, da bo naš 
kraj pri usodi radia Žiri 
imel odločilno besedo. O 
vsem, kar se bo dogajalo, 
bomo še poročali. 

N. P. 

»DELO-ŽIVUENJE« je  
glasilo Alpine Žiri. 
Ureja ga uredniški odbor: 
Jana Ennožnik, Bogo Fi-
lipič, Helena I^včič, 
Slavko Kristan, Tatjana 
Pimat, Silva Pivk, Nejko 
Podobnik — glavni in od
govorni urednik. 
Naklada: 2.000 izvodov. 
Fotografija: Brigita Zem-
Ijarlč. 
Tisk: Gorenjski tisk 
Kranj. 


